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 اتحوكمة الشركات في الحد من ممارس ه الدراسة إلى التعرف على دورهذ تهدف

هدف ومن أجل تحقيق في الشركات المساهمة في المملكة العربية السعودية،  المحاسبة الإبداعية

الدراسة اتبعت الباحثة المنهج الاستقرائي في جمع البيانات من المراجع والبحوث والمقالات 

 وذلك من خلال إجراء دراسة ميدانية على يكما استخدمت المنهج الاستنباط. والرسائل العلمية

ت استخدممجموعة من الشركات المساهمة السعودية بهدف اختبار فروض الدراسة، حيث 

على عينة من  هستبانا( 533)دراسة، وتم توزيع كأداة لجمع آراء أفراد عينة ال الاستبانة الباحثة

معدي القوائم المالية في الشركات المساهمة، ومكاتب المراجعة المختصة بمراجعة هذه 

واستخدمت الباحثة مجموعة من . صالحة للتحليل استبانه( 712)د منها الشركات، اعتم

 .الأساليب الإحصائية المناسبة لاختبار فروض الدراسة

وأظهرت نتائج الدراسة إلى أن هناك علاقة ذات دلالة إحصائية بين حوكمة الشركات 

والتقدير وأخيرا  والحد من ممارسات المحاسبة الإبداعية المتعلقة بكل من الإفصاح والتوقيت

التصنيف والعرض، وذلك بناء على رأي كل من معدي القوائم المالية في الشركات المساهمة 

 .السعودية والمحاسبين القانونيين المكلفين بمراجعة قوائم هذه الشركات

والاهتمام . تشديد العقوبات لمخالفين لائحة حوكمة الشركاتة رورضوأوصت الباحثة ب 

ويقظة كفاءة من خلال دورات تدريبية متخصصة لزيادة  المحاسبة الإبداعيةممارسات بكشف 

الأخلاقية وأخلاقيات مهنة  والاهتمام بالأبعاد .المراجعين الخارجيين والداخليين ولجان المراجعة

عنى بقضايا الحوكمة لترسيخ ثقافة الحوكمة في استحداث مركز ي  كما أوصت ب .المحاسبة



ت بالخدمات آالوعي، وتعزيز الكفاءات المحلية وتزويد المنش خلال نشر السعودية من

 .الاستشارية اللازمة
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This study aimed to identify the role of Corporate Governance in 

minimizing Creative Accounting Practices. In order to achieve the objective of 

this study, the researcher used inductive analysis approach in collecting data 

from literature review, scientific researches, articles and dissertations. The 

researcher used the deductive methodology due to its suitability to the nature of 

the study, where the researcher used the questionnaire as a tool to gather the 

study sample perceptions. The questionnaire was distributed over sample of 

(355) financial statements makers at the joint-stock companies. In addition to 

audit offices that are specialized on reviewing such companies. Only (217) 

questionnaires were valid for data analysis. The researcher had used Statistical 

Methods to test the study hypotheses. 

The results of the study showed that there is a statistically significant 

relationship between Corporate Governance and minimizing Creative 

Accounting Practices that are directly related to the disclosure, timing, 

appreciation, classification and presentation. According to financial statements 

makers point of view at Saudi Shareholding Companies and Audit offices who 

are in charge of reviewing these companies' financial statements. 

The study concluded with set of recommendations including: 

 Activate the retributive systems for individuals who violate the 

corporate governance regulation.  

 Paying attention to disclosure of the Creative Accounting Practices 

through preparing specialized training courses to increase the efficiency 

and vigilance of internal and external auditors, and audit committees. 

 Paying attention to ethics of the accounting profession. 

 Establishing a center for corporate governance to entrench the culture of 

corporate governance in KSA by spreading awareness, promote national 

practitioners and provide the necessary advisory services. 
 

 


